
دكتر حسن سبحاني، نماينده ادوار مجلس 
و اس��تاد تمام اقتصاد دانش��گاه تهران، در 
آخرين كليپ از سلسله كليپ هايي كه به 
مناس��بت فصل بودجه در كانال تلگرامي 
خود منتش��ر مي كند، به تعدد رقم نهايي 
بودجه پرداخت. مت��ن كامل صحبت هاي 
او را در ادامه مي خوانيد: »رقم بودجه ايران 
چقدر است؟!« شايد اين سؤال مقدمتاً سؤال 
بي ربطي بنمايد، زيرا پاسخ آن اين است كه 
همواره رقم بودجه را دولت و مجلس همان 
هنگام تقديم لايجه بودجه اعلام مي كنند. 
من مي خواهم بگويم كه پاسخ اين سؤال به 
همين سادگي نيست و در اين خصوص بايد 

دقت هايي صورت بگيرد. 
در علم ماليه و مباحث مربوط به بودجه، اصلي 
وجود دارد كه مي ش��ود از آن به عنوان اصل 
»وحدت در دريافت ها و پرداخت هاي بودجه« 
اسم برد. مفهوم آن اين است كه بودجه بايد 
يك كاسه باشد و هر ميزان دريافتي و هزينه، 

به شكلي يكپارچه در آن مشاهده شود. 
با وج��ود اين وضعي��ت در بودجه هايي كه 
در كشور ما بس��ته مي شود شرايط اينگونه 
نيست. مثلًا براي س��ال 1400 مي توانيم 
بگوييم كه ب��راي دولت پنج بودجه متصور 
است كه اين خيلي عجيب است؛ يعني دولت 
كه بايد يك بودجه داش��ته باشد و بودجه 
كل كشور باشد الان چيز ديگري است كه 

مي خواهم توضيح دهم. 
مي داني��م كه بخ��ش عم��ده اي از بودجه 
مربوط به بودجه شركت هاي دولتي است 
و آنچه مي ماند بودجه عمومي دولت ناميده 
مي ش��ود. من مي خواهم در خصوص اين 
بودجه عمومي بگويم ك��ه براي دولت پنج 

بودجه متفاوت از هم متصور است. 
بودجه عمومي دولت در لايحه فعلي 8 هزار و 
413هزار ميليارد ريال است. بودجه ديگري 
وجود دارد به ن��ام اختصاصي ك��ه اين براي 
دستگاه هايي اس��ت كه درآمدهايي به دست 
مي آورند و اجازه پيدا مي كنن��د آن درآمدها 
را هزينه كنند؛ رق��م اين بودج��ه 88هزار و 

500 ميليارد تومان اس��ت. اگر بخواهيم اين 
اختصاصي را با قبلي در نظر بگيريم، رقم بودجه 
به 929هزار و 800ميليارد تومان مي رسد كه 

در نوشته هاي دولت هم موجود است. 
اما در لايحه بودجه گفته ش��ده است كه به 
منظور متناسب سازي حقوق برخي از اقشار 
و رد ديون دولت امتيازهايي يا س��هامي به 
ميزان 90هزار ميليارد تومان واگذار مي شود، 
همچنين گفته شده است كه 70هزار ميليارد 
تومان پيش فروش نفت مي شود، اما تجميع 
اين دو كه 160هزار ميليارد تومان مي شود، 
نه در بودجه عمومي و نه در بودجه اختصاصي 

حضور و وجود ندارد. 
نكته ديگري كه مي شود از آن صحبت كرد، 
اين است كه ما در كشور يارانه هاي وسيعي را 
تحت عناوين مختلف به اقشار و دسته جات 
مختلف پرداخ��ت مي كنيم ك��ه رقم اين 
يارانه ها 267هزار و 67 ميليارد تومان است و 
اين جزو چيزهايي است كه دولت دريافت و 
پرداخت مي كند كه اين دريافت و پرداخت 
در اعدادي كه قبلًا عرض كردم ديده نشده 
اس��ت؛ يعني اگر ما بودجه هاي مربوط به 
يارانه ها را اع��م از دريافتي ها و پرداختي ها 
بخواهيم به موجب اصل وحدت در لايحه 
بودجه ذكر كنيم كه بايد هم ذكر كنيم، به 

مراتب به ارقام بالاتر مي رسيم. 

و بالاخره دولت پيشنهاد كرده است كه در 
سال 1400 به ميزان حدود 88هزار و 764 
ميليارد تومان از محل 2/8 ميليارد يورويي 
كه مي  تواند از صندوق توسعه ملي بگيرد، در 
هزينه هاي مشخص هزينه كند. اين ميزان 
هم در ارق��ام كه به عن��وان بودجه عمومي 

تقديم شده است، نيست. 
البته هم��ه اينهايي كه گفت��م در لابه لاي 
صفحات لايح��ه بودجه وج��ود دارد، اما با 

همديگر جمع نشده است. 
بنابراين اگر يك نفر بگويد بودجه عمومي 
ايران، يعني بودجه اي كه بيش��تر به دولت 
بازمي گردد 841هزار و 300ميليارد تومان 
است، حرف درس��تي زده، ولي اگر بودجه 
اختصاصي را هم به آن اضافه كند و بگويد 
بودجه ما 929ه��زار و 800ميليارد تومان 
است، باز هم حرف غلطي نزده، بلكه حرف 

درست تري زده باشد. 
حالا اگر كسي بگويد كه نفت پيش فروش 
شده يا ارائه حق الامتيازها هم بايد به ميزان 
160هزار ميليارد تومان در بودجه حساب 
ش��ود و در اين صورت بودج��ه دولت يك 
ميليون و 89هزار و 800ميليارد تومان است، 

باز هم حرف صحيح تري زده است. 
اگر فرد چهارمي، بگويد ه��م منابع و هم 
مصارف يارانه ها جز درآمدها و هزينه هاي 

دولت به حس��اب مي آيد و بايد در بودجه 
حس��اب ش��ود و با احتس��اب آنها بگويد 
بودجه دول��ت يك ميلي��ون و 356هزار و 
867ميليارد تومان است حرف درست تري 

از قبلي ها زده است. 
و بالاخره اگر برداشت از صندوق توسعه ملي 
و هزينه كرد آن در امور كشور را كه منطقاً 
جزء هزينه ها و وام مي شود نيز جزء بودجه 
بياوريم به بودجه پنجمي مي رسيم كه اگر با 
قبلي ها جمع شود يك ميليون و 445هزار و 

631ميليارد تومان خواهد شد. 
يعني مي شود پنج نوع درباره لايحه بودجه و 
ارقام آن صحبت كرد و همه آنها هم بخشي 
از حقيقت را در خودش دارد، اما انصاف اين 
است كه آخري درست است و لايحه بودجه 
دربردارنده يك ميليون و 445هزار و 631 

ميليارد تومان منابع و مصارف است. 
اين تعدد بودجه از آن حيث شفاف نمي شود 
كه فهم س��هم نفت در بودج��ه را متفاوت 
مي كند. به عبارتي اگر ما بودجه عمومي را 
در نظر بگيريم، مي توانيم بگوييم سهم نفت 
در بودجه 32/7 درصد است و اگر با بودجه 
اختصاص��ي در نظر بگيري��م 29/6 درصد 
مي شود و اگر با نوع سوم در نظر بگيريم سهم 
نفت در بودجه مي شود 31/6 و اگر با يارانه ها 
كه از محل فروش فرآورده هاي نفتي تأمين 
مي شود، س��هم نفت در بودجه را استخراج 
كنيم، به عدد 45/1 درصد مي رسيم و اگر با 
برداشت از صندوق توسعه ملي بسنجيم اين 

سهم به 48/5 درصد مي رسد. 
بديهي است براي آنكه سهم نفت در بودجه 
كم ديده شود، تلاش مي شود اين ارقام با هم 
تجميع نشود و اين مي تواند آگاهانه يا ناآگاهانه 
به معناي پوشيدن تمام يا بخشي از حقايقي 
باش��د كه بر لايحه بودجه در كشور ما حاكم 
است. شفافيت حكم مي كند كه كشور يك 
بودجه داشته باشد و تمام دريافتي ها و تمام 

خرجي كه دولت مي كند، با هم ديده شود. 
اميد است كساني كه به دنبال اصلاح ساختاري 

هستند، به ظرايفي از اين قبيل توجه كنند. 

   سيد مهدي وزيري:
 رهبري: »اكنون چهار سال است كه تأخير 
شده و از سال 95 كه بنا بود همه تحريم ها 
يك باره برداش��ته ش��ود، تا ام��روز نه تنها 
تحريم ها برداشته نش��د، بلكه زيادتر هم 
شد. « به عبارتي درختي كه چهار سال ثمر 

نداده، باز هم ثمر نخواهد داد. 
  محمد اكبرزاده:

 رهبر انقلاب: »رفع تحريم دس��ت دشمن 
اس��ت، اما خنثي س��ازي  تحريم دس��ت 
خودمان است. « آقايان مسئول! باور كنيد 
اگر انرژي، تمرك��ز و زماني را كه براي رفع 
تحريم صرف كرديد، خرج خنثي سازي آن 
كرده بوديد در اين وضعيت نبوديم! عمل به 
اين نصيحت هم ربطي به مطيع رهبر بودن 

ندارد، كافي است به  عقل رجوع شود!
    سيد امير سياح:

رفع تحريم دس��ت دش��من است، خنثي 

كردنش دس��ت ما؛ بهترين جمله درباره 
تحريم بود. خبر خوب اينكه از س��ال 97 
)شروع دور فعلي تحريم( چندين اتاق فكر 
تخصصي، راهكارهاي خنثي سازي و عبور 
از تحريم ه��ا را تدوين كرده ان��د كه هنوز 
هم اغلب آنه��ا قابليت تأثي��ر دارند، البته 

اجرايشان همت مي خواهد. 
   سيد نظام الدين موسوي:

خلاصه آنچه طي س��ال هاي اخي��ر عوام و 
خواص اين مملكت به دولت گفتند، همين 
دو جمل��ه رهبرانقلاب اس��ت: »نمي گويم 
دنبال رفع تحريم ها نباشيد. اگر بتوانيم يك 
س��اعت هم نبايد تأخير كنيم )البته چهار 
سال تأخير شده(، اما عمده به خنثي كردن 
تحريم ها بينديش��يد. « رفع تحريم دست 
دشمن و خنثي  كردن تحريم دست ماست. 

   مسعود براتي:
راهب��رد اصولي همي��ن اس��ت. روي آن 

چيزي كه تحت اراده خودمان است، بايد 
برنامه ريزي و تمرك��ز كنيم. بخش زيادي 
از تحريم ها را مي شود خنثي و بي اثر كرد. 
راهكارهاي كارشناسي وجود دارد. مذاكره 
براي رفع تحريم، راهبردي شكست خورده 

و تجربه شده است. 
   كيان مهزاد:

مذاك��ره برد - ب��رد براي اتح��اد داخلي و 
تلاش براي خنثي س��ازي تحري��م به نظر 
دو كلان راهبرد اصلي ايران در س��ال هاي 
آينده است. اين چيزي است كه مي تواند 
بزرگترين مش��كلات ملت را ح��ل كند و 
انقلاب اسلامي را به آرمان هايش برساند. 

مسئولان بسم الله... 
   سيد علي موسوي:

رهبر انقلاب: »اختلافات خود را با مذاكره 
با يكديگر حل كنيد. مگر نمي گوييد بايد با 
دنيا مذاكره كرد، آيا نمي شود با عنصر داخلي 

مذاكره و اختلافات را حل كرد؟« مخاطب 
اين جمله رهبري كاملًا مشخص است. 

    حسين صادقي:
رهبر انق��لاب: »مگر نمي گويي��د بايد با دنيا 
مذاكره كرد، با مسئولان كشور هم براي رفع 
اختلاف مذاكره كنيد. « اين يعني آقاي روحاني 
كه اينقدر حرف از مذاكره با دنيا ميزني، وقتي 
مياي ميگي مصوبه مجلس رو قبول ندارم و 
رسانه هاي حاميت ميان مجلس رو تخريب 

ميكنن، داري خودت رو مسخره ميكني. 
   محمد عليوم:

 ليبرال ها رف��ع تحريم بدون يك س��اعت 
تأخير را ش��نيدند؛ »البته چهار سال است 
تأخير شده. از سال 95 بنا بوده همه تحريم ها 
يكباره برداش��ته بش��ود. « را نه! »خودمان 
مي توانيم اين تحريم دشمن را خنثي كنيم. 
پس اين مقدّم است، اين درست است؛ بيشتر 

دنبال اين باشيم« را كه اصلاً!
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 استقبال كاربران شبكه هاي اجتماعي از توصيه هاي رهبر انقلاب 
در ديدار دست اندركاران برگزاري سالگرد شهيد حاج قاسم سليماني

»دوکلمه حرف حساب« رهبری را بشنوید
سخنراني رهبر انقلاب در جمع دس�ت اندركاران برگزاري س�الگرد شهيد حاج قاسم 
سليماني و چهار توصيه ايشان، با استقبال كاربران ش�بكه هاي اجتماعي همراه شد. 
كاربران ضم�ن تأكيد بر كليت توصيه ه�اي رهبر انقلاب بر دو جمله »براي برداش�تن 
تحريم ها يك س�اعت هم نبايد تأخير كرد، اما اكنون چهار س�ال اس�ت تأخير ش�ده 
اس�ت.« و »مگ�ر نمي گوييد بايد ب�ا دنيا مذاك�ره كرد، با مس�ئولان كش�ور هم براي 

رفع اختلاف مذاكره كني�د. « بيش از همه توج�ه كردند و اين دو جمله را راهگش�اي 
بس�ياري از مش�كلات كنوني كش�ور دانس�تند. كاربران همچنين به سوء اس�تفاده 
برخ�ي از روزنامه هاي اصلاح طلب كه به صورت دس�ته جمعي تيتر ك�رده بودند: »در 
رفع تحريم ها يك س�اعت هم نباي�د تأخير كرد« اعت�راض داش�تند و آن را مصداق 
تحريف سخنان رهبر انقلاب دانستند. در ادامه بخشي از اين واكنش ها را مي خوانيد. 

 نيمي از شركت هاي دولتي 
ردي در نظام مالياتي ندارند!

هادي س��بحانيان، دكت��ري اقتصاد و عض��و هيئت علمي دانش��گاه 
خوارزمي، در توييتر خود نوش��ت: شايد باورش س��خت باشد، ولي از 
حدود يك ميليون و 800 هزار شركت ثبت شده در اداره ثبت شركت ها، 
حدود نيمي از آنها هيچ ردي در نظام مالياتي ندارند! ظرفيت درآمدهاي 
مالياتي كشور بدون هيچ اصلاح قانوني و صرفا با اجراي دقيق قوانين 

موجود، 100همت بيشتر از ارقام درج شده در بودجه 1400 است. 

94 سال دشمني با ملت ايران!
عليرضا گرايي در توييتر خود با انتشار تصوير فوق نوشت: دهه 30؛ كودتا در 
ايران! دهه 40؛ غارت نفت ايران! دهه 50؛ كمك به سركوب انقلاب ايران! 
دهه 60؛ كمك براي حمله به ايران! دهه 70؛ ايجاد فتنه در ايران! دهه 80؛ 

ايجاد فتنه در ايران! دهه 90؛ كمك به ترور ايرانيان! 68 سال است. 

تاريخ، حجت شرافت ماست...
محمد رضا كردلو در توييتي نوشت: فكر كنيد كسي بوديم متولد شده در عصر 
خوارزمشاه كه با حمله مغول تحقير مي شود يا در عصرسلطان حسين، اسير 
خفت و تسلط محمود افغان شده، يا يكي كه در لشكر لطفعلي خان حسابي 
جنگيده اما پس از شكست به دست وحشي هاي قاجاري كور شده. اينها كجا 

و هم عصري با خامنه اي و سليماني كجا! تاريخ، حجت شرافت ماست... 

تحريف رسانه اي!
يكي از فعالان توييتر با نام كاربري »صمصام اصفهاني« با انتشار تصوير فوق 
نوشت: شرافت رسانه اي اصلاح طلب ها همين براش بسه كه از يه جمله تيتر 
منفعتي ميزنن و ادامه ش رو سانسور مي كنند! رهبر انقلاب: »اگر بتوانيم 
رفع تحريم كنيم يك ساعت هم نبايد تأخير كنيم، البته چهار ساله كه 
تأخير شده!« از سال 95 كه بنا بود همه تحريم ها يك باره برداشته شود... 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

مواظب زبان باشيد
آيت الله خوشوقت)ره(:

ِ أوَصِْنِي فَقَالَ احْفَظْ لسَِانكََ  جاءَ رجَُلٌ إلِىَ النَّهبِيِّ ص فَقَالَ ياَ رسَُولَ اللهَّه
ِ أوَْصِنِي  ِ أوَْصِنِي قَالَ احْفَظْ لسَِانكََ قَالَ ياَ رَسُولَ اللهَّه قَالَ ياَ رَسُولَ اللهَّه
قَالَ احْفَظْ لسَِانكََ وَيحَْكَ وَ هَلْ يكَُبُّ النَّهاسَ عَلىَ مَنَاخِرِهِمْ فيِ النَّهارِ 

إلِاَّه حَصَائدُِ ألَسِْنَتِهِمْ
سكوت عبادت است چون در حال سكوت انسان معصيت مرتكب 
نمي شود ترك معصيت عبادت بسيار بزرگي است، لذا پيامبر اكرم 

سه بار فرمودند: »احْفَظِ لسَِانكََ« مواظب زبان باش. 
خيال نكن مثل بلبورين��گ براحتي مي چرخد، كار دس��ت آدم 
مي دهد. اين مي چرخد، آنهايي كه خدا مأمور كرده هر چه را اين 
گفت بنويسيد، مي نويسند. آن وقت فردا كه به دست آدم مي دهند، 
مي بيند چه حرف هايي زده و از كنار حرف هاي او چه مصيبت هايي 
عائد مردم شده، چه اختلافاتي، چه اوقات تلخي ها و دشمني هايي. 
در صورتي كه مي توانس��ت انس��ان با اين زبان چ��ه خدمت هاي 
شايسته اي به مردم كند. مردم را روشن كند، به دين دعوت كند، به 
تقوا دعوت كند، مردم را اصلاح كند. بنابراين همين وصيت را ما بايد 

توصيه كنيم، مواظب زبان باشيد. 
منبع: كانال رسمي حضرت آيت الله خوشوقت تهراني)ره( در ايتا

   سبوي دوست

سيد حسين شهرستاني در كانال تلگرامي خود 
نوشت: آشنايي من با استاد احمدعلي راغب به 
جريان ساخت سرود »عهد ايران« در سال 88 
بازمي گردد. در آن شرايط توليد اثر موسيقايي 
بس دش��وار بود، ولي با همت دوستاني چون 
سيدامير جاويد و وحيد جليلي و دوست عزيزم 
امير راغب، فرزند استاد، اين اتفاق رخ داد. آن 
زمان در ميان بچه هاي جوان انقلابي احمدعلي 
راغب شناخته شده نبود. از اين فراتر اساساً هنر 
و موسيقي در ميان ايشان چندان مورد توجه 
و اهتمام نبود. همين »عهد ايران« بود كه هم 
سبب كشف مجدد استاد راغب گرديد و هم 
كليد تأسيس دفتر موسيقي »راه« و آغاز ورود 

بچه هاي جوان انقلابي به عرصه موسيقي. 
استاد روي ش��عر من آهنگي س��اخته بود و 
همه چيز مهيا بود جز بودجه كار. در اين وضع 
پس از مدتي وحيد جليلي را تصادفاً ديدم و 
موضوع را به او گفتم و از همين جا، هم اين كار 
به انجام رسيد و هم به تدريج دفتر موسيقي 
راه، راه اندازي ش��د و دوستاني چون محسن 
صفايي فرد و مهدي س��يار به ميدان آمده و 

دست از دامن استاد برنداشتند. 
ما همه در كشف دوباره استاد راغب حس غريبي 
داشتيم. انگار پسري پدرش را كه نمي شناخته 
بازيافته است. اين كشف مجدد، استاد را هم در 
سالخوردگي شكوفا كرد. زمانه دوباره او را احضار 
كرده بود. گويي او � كه ديري بود فراموش شده 

بود � خود را دوباره حاضر در ميدان مي ديد. 
ما ملتي هس��تيم با حافظه اي كوتاه. چه زود 

بزرگان خود را - به ويژه اگر در رسانه ها به عرضه 
خود اهتمام نداشته باشند - فراموش مي كنيم. 

حافظ از ديرباز اين را گفته بود:
ياد پدر نمي كنند اين پسران ناخلف/ پسران از 

پدران غافلند و پدران با پسران ناهمزبان. 
احمدعلي راغب در چهار دوره تاريخي سهمي 

مهم در موسيقي ملي ما ايفا كرده است:
1- پي��ش از انق��لاب، از جه��ت پژوهش در 

موسيقي اقوام و نواحي ايران. 
2- دوره انقلاب و جنگ، اوج شكوفايي او كه 
هم در آشتي بين موس��يقي و انقلاب نقش 
اساسي داش��ته و هم با نواهاي ماندگار خود، 

تجارب عميق ملت را ذخيره كرده است. 
3- دوره پس از جنگ در ش��كل گيري نوعي 
موسيقي آري گو به زندگي روزمره كه در عين 
 حال در ورطه ابتذال نيفتاده و از حيث فرم و 

محتوا اصيل باشد. 
4- در دهه اخير نيز در احيای موسيقي انقلاب 
و انتقال تجربه تاريخي بزرگ نسل اول انقلاب 

به نسل هاي بعدي. 
اين مرد هزارآهنگ موس��يقي ملي ايران در هر 
دوره تاريخي به صداي زمانه گوش فراداده و آن را 
به شيواترين شيوه آشكار نمود. خدايش بيامرزد. 
براي آشنايي با او به »بانگ آزادي« به كوشش 
محسن صفايي فرد رجوع كنيد. پرونده موسيقي 
شماره سوم دوره جديد بيناب، در اين پرونده ما 
سرود »خجسته باد اين پيروزي« را نيز مورد 
تأمل قرار داده و مصاحبه اي با اس��تاد منتشر 
كرديم كه ظاهراً آخرين مصاحبه ايشان است. 

معصومه نصيري، مدرس س��واد رسانه اي، در 
كانال تلگرامي خود نوشت: چند روزي است لايو 
اينس��تاگرامي يكي از شاخ هاي مجازي ساكن 
تركيه و گرداننده يكي ديگر از سايت هاي معروف 
قمار با پسر بچه 14س��اله پيرامون موضوعات 
جنسي منجر به حيرت و برانگيختگي احساسات 
اجتماعي شده است. لايوي كه پيش از اين نيز 
با ساير پس��ران نوجوان برگزار شده و به قدري 
فاجعه است كه اين فرد پس از اتمام مكالمه اش 
با پسر نوجوان مي گويد جمهوري اسلامي حق 

دارد بگويد من مفسد في الارضم!
اينكه نوجوان ما با كسي كه بيش از 20 سال از 
او بزرگ تر است در مورد رفتارهاي جنسي خود 
و مطلوبيت هايش صحبت مي كند يك سوي 
فاجعه است، اما فاجعه عظيم تر، خواب خوش 
پدران و مادران و از آن مهم تر مسئولان است كه 
منجر به رهاشدگي بي قيدوشرط و بي ضابطه 
فرزندان در شبكه هايي اجتماعي شده است. ما 
عملاً نمي دانيم فرزند ما در اين رهاشدگي در چه 
منجلابي غوطه ور است و اساساً با خوش خيالي 
تصور هم نمي كنيم او پاي ثابت لايوهاي جنسي 

يك پورن استار شده باشد. 
اين فاجعه اي كه زير پوس��ت امث��ال لايكي و 

اينستاگرام در حال شكل گيري است و نسل 
آينده كش��ور را هدف گرفت��ه، بايد به صورت 
جدي و اورژانس��ي مورد واكاوي قرار گيرد و با 
اتخاذ راهكارهاي جدي به صيانت و مراقبت از 

آينده ايران عزيز به پا  خاست. 
به شدت معتقد به غرب گرايي در حوزه صيانت 
از ش��هروندان و مخصوصاً كودكان در فضاي 
مجازي هستم. نگاه كنيم چگونه اتحاديه اروپا 
هر روز در ح��ال وضع قانون ب��راي صيانت از 
ش��هروندانش در تمام حوزه هاس��ت و به ياد 
بياوريم چطور وقتي مش��ابه اين لايو توسط 
يك پورن استار با يك نوجوان در امريكا برگزار 
مي شد، پليس در ميانه لايو وارد منزل آن فرد 
ش��د و او را به دليل برهم زدن سلامت فكري 
مخاطبان دستگير كرد. پس اين موضوع براي 

همه دنيا داراي اهميت است. 
نكته عجيب اينجاست كه اين فرد خود با حيرت 
مي گويد حق دارند بگويند من مفس��دم و از 
وضعيت نوجواناني كه با او وارد لايو شدند متحير 
شده است، اما آقايان مسئول و والدين گرامي در 
خواب خوش به سر مي برند. شما در خوابيد و 
آب دارد امنيت فكري و سلامت روحي فرزندان 

را با خود مي برد. 

حسن انصاري در كانال تلگرامي خود نوشت: 
رس��انه هاي اجتماعي مجازي زمينه مناسبي 
براي مش��اركت طبقات مختل��ف و اظهار نظر 
درباره موضوعات مختلف را فراهم كرده است. در 
اين ميان البته توقع از اهل علم و طبقات داراي 
تحصيلات عاليه اين است كه ضمن بهره وري از 
اين امكان تازه وظيفه اصلي خود را براي توليد 
معرفت، از هر نوع و گونه اي از ياد نبرند؛ و الا چه 
كس��ي بايد اين وظيفه را انجام دهد و خوراك 
معرفتي را ب��راي جامعه فراهم كن��د؟ به ويژه 
جامعه ما كه در حال گذار است و سخت نيازمند 
آگاهي و معرف��ت؛ گذاري ك��ه نيازمند تأمل 

آگاهانه در سنت و پاسداشت آن است. 
متأسفانه شاهد اين هس��تيم كه اين وظيفه 
اصلي به تدريج كمرنگ ش��ده و عده اي فكر 
مي كنند نكته گويي هاي مجازي تنها وظيفه اي 
است كه داعيه داران روش��نفكري و معرفت 
بدان متعهدند. طبقه اهل علم و روشنفكري 
آنچ��ه دارد مديون معرفت و آگاهي اس��ت و 
اين جز با تحقيق و پژوهش به دست نمي آيد. 
بايد خواند و بسيار هم خواند. اين هم كفايت 
نمي كند. بايد در موضوعات جزيي تحقيق و 

پژوهش مستند و به اصطلاح »ميداني« كرد. 
مطالعه بدون تحقيق و پژوهش راه به جايي 
نمي برد؛ پژوهش��ي كه نتيج��ه آن را بايد در 
مقالاتي علمي با ويژگي هاي شناخته شده آن 
نوشت و در مجلاتي علمي و با پشتوانه داوري 
منتشر كرد )متأسفانه در عالم نشر كتاب اين 
ويژگي در سال هاي اخير كمتر از حوزه نشر 
مقالات علمي به كار گرفته مي شود؛ دلايلش 
بماند براي وقتي ديگر(. اين يعني مشاركت 
در فضاي نقد و گفت وگو و توليد معرفت. زان 
پس مي توان ديگران را در نتايج آن تحقيقات 
و مطالعات در رس��انه هاي مجازي اجتماعي 
ش��ريك كرد. توقع از اهل علم اين اس��ت.  از 
قديم در طبقه وع��اظ و اهل منب��ر معمول 
بود مي گفتن��د آدم بي مطالع��ه )و پژوهش( 
نبايد منبر ب��رود. حال حكايت رس��انه هاي 
مجازي اجتماعي اس��ت. اگر چنين نباش��د 
ما با طبقه اي از »مش��اهير« فرهنگي روبه رو 
خواهيم بود كه همه س��ابقه قلمي آنها تنها 
»نكته« پراكني هاي مجازي است. اينچنين 
است كه سطحي نگري تقويت شده و فرهنگ 

عمومي لطمه مي خورد.

باربد انقلاب

 اين هشدار را جدي بگيريد
 وضعيت اورژانسي است

 اندر آفات »نكته گويي«هاي مجازي 
مدعيان قلم

5 بودجه براي دولت!
   تحلیل


